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Sprawozdanie
Komisyi budżetowej o wnioskach nagłych posłów Kleskiego. Witosa i Singa-

lewicza w sprawie budowy szkół.

Wysoki Sejmiet e !

Wniosek nagły posła Kleskiego i Towarzyszy ma na celu wezwani Wy
działu krajowego, aby natychmi ist wykonał uchwałą sejmową z ma . u ego 
dotyczącą utworzenia piąciomiliono wego funduszu pożyczkowego uf
dową gmachów szkolnych. Do tego wniosku wniósł poprawką poseł Witos, stawia
jąc analogiczne wezwanie odnośnie do funduszu ^.milionowego przeznaczonego na 
bezzwrotne zasiłki na budową szkół w gminach wiejskich, a pose inga ewicz wy 
raził w swojej poprawce życzenie, aby z tego miuazu korzysta y zarowno sz o y 
a jązykiem wykładowym ruskim jak polskim.

Wydział krajowy, któremu Sejm uchwałą swoją pc lecił był utworzenie obu 
^ c h  funduszów drogą pożyczek emisyjnych stopniowo w miarą porze rea izowa 
*ych, umieścił w preliminarzu budżetu na rok 1918 kwotą 160.000 K przewidując 
Realizowanie 2 milionów z pożyczki przeznaczonej dla gmin wiejs ic i mi łona 
* pożyczki przeznaczonej dla miast; gdy jednakowoż z powodu ogolme znanych sto
i k ó w  panujących na targu pieniążnym zrealizowanie tej pozyczki jak zresztą i m- 
*ych przez Sejm uchwalonych okazało sią niemożliwem a nadto z powodu meuchwa- 
fenia budżetu na rok 1913 nie było pohiycia na ewentualne oprocentowanie cząscio- 
*ej emisyi musiał Wydział krajowy i na tern polu uciec sią do zaliczkowania z fun
duszów bieżących na poczet przyszłej pożyczki 10 milionowej, ograniczając sią prze- 
dewazystkiem do kwot potrzebnych na budów > już rozpoczątych; zaliczk te przeno- 
**ą w chwili obecne; 1,800.000 K. Jeżeli Wydzmł krajowy mog wstąpić na tą drogą, 
aby choć w cząści sprostać zobowiązaniom ciążącym na funduszu kraje rym z mocy 
Ustawy- wobec tych gmin wiejskich, które 120% prestacyą na budową Szkoły już 
iśc iły , to nie mając analogicznego zobowiązania ustawowego wzglądem gmin miejskich, 
Uie był w możności zaliczkować na poczet funduszu pożyczkowego dla tychże g~in 
^ k , że dotychczas miasta z wyż wspomnianej uchwały sejmowej żadnej jeszcze ko
pyści nie odniosły.

W budżecie na rok 1914 mieści sią jako poz. 6. Dz. II. Rubr. V. awot* 
320.000 koron odpowiadająca oprocentowaniu emisyi w wysokości 6 nJlionów koron, 
^obec tego, źe wstrzymanie akcyi budowy szkół przyniosło już szkolnictwu krajo
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wemu znaozne szkody a ponadto zaohodzi potrzeba jak najryohlejszego przystąp10 
n{a do budów w roku bieźąoym także ze względu na oiężkie położenie ekono 
miozne ludności i konieczność przyozynienia jej zarobków, Komisya budżetowa wnosi

Wysoki Sejm raczy uchwalić:
* K i i

Sejm poleoa Wydziałowi krajowemu, aby przystąpił do zrealizować 0 
pożyczek emisyjnych, przeznaozonyoh na zasiłki ustawowe dla gmin wiejskich n 
budowi. szkół, tudzież na pożyczki dla miast na ten sam cel, względnie, aby dio< 
zaliczek z funduszów bieżąoyoh umożliwił natychmiastowe rozpozęcie akcyi L 
wlanej tak w gminach miejskioh jak i wiejskioh.

Komisya wyraża przytem zapatrywanie, że należy przedewszystkiem uwzglę 
dniaó szkoły tak z językiem wykładowym polskim jak ruskim , których budowa 
została już rozpoczęta lub którym zasiłek bezzwrotny już przyznany został-

Przewodnioząoy;
l*iniński.

Sprawozdawca:
Badeni.


